



File

Organization of African Unity

**STATEMENT BY
THE SECRETARY-GENERAL OF THE OAU,
DR. SALIM AHMED SALIM,
AT THE OPENING OF THE 36TH ORDINARY SESSION OF THE
ASSEMBLY OF HEADS OF STATE AND GOVERNMENT**

**10 July 2000
Lome, Togo**

Your Excellency President Abdelaziz Bouteflika,

Your Excellency General Gnassingbe Eyadema,

**Your Excellencies Heads of State and Government and
Heads of Delegation,**

**Your Excellency Yasser Arafat
President of the National Authority of Palestine,**

**Your Excellency, Kofi Annan,
Secretary General of the United Nations,**

**Your Excellency Theo Ben Gurirab,
President of the United Nations General Assembly,**

Distinguished Guests,

Ladies and Gentlemen,

I wish at the outset to express our gratitude to General Gnassingbe Eyadema, President of the Republic of Togo, to his Government and People, for the cordial welcome we have received and the Togolese traditional hospitality accorded to us since our arrival. We highly appreciate all the efforts that have been made to ensure that we have a pleasant and productive stay in Lome and that our meetings take place in the most congenial atmosphere.

To President Abdelaziz Bouteflika, the Current Chairman of our Organization, we owe a debt of gratitude for the tireless efforts he has deployed at the service of our Continental Organization during the one year of his Chairmanship. He has left no stone unturned in promoting peace and stability in our Continent and in effectively defending the interests of Africa and projecting our collective concerns. Indeed, President Bouteflika has spent a considerable part of his time and energy to deal with our Continent's affairs. For me, personally, it has been an honour and pleasure to work very closely with him.

**Excellencies
Heads of State and Government,**

Exactly one year ago, you met in Algiers and took a series of far-reaching decisions with profound implications for the destiny of the people of Africa. After a thorough and frank reflection on the challenges confronting our Continent, you as our leaders, enunciated, among other issues, a firm resolve to promote a new political culture that engenders peace, security and stability and provides us with a firm basis for putting an end to the practice of unconstitutional change of governments.

As we meet here in Lome, one year after, we can take pride in the fact that it is now no longer tolerable to use force or any other non-constitutional means in changing governments that are freely elected by our people. In this regard, I wish to congratulate Presidents Koumba Yala of Guinea Bissau and Tandja Mamadou of Niger on their election. I wish also to appeal to all our Member States and the wider international community to assist the new governments in Guinea Bissau and Niger consolidate their young and fragile democracies.

Permit me, at this juncture, to extend a warm welcome and sincere congratulations to President Abdoulaye Wade of Senegal for his victory at the polls. I wish also to pay tribute to President Abdou Diouf for the graceful manner he accepted the outcome of the elections. Above all, we salute the Senegalese people for effectively and admirably sustaining a democratic culture in their country.

Since our last Summit, the frameworks that had been established to foster peace in different conflict situations have largely held up. We are relieved and gratified at the Agreement reached in Algiers on the Cessation of Hostilities on the tragic conflict between Eritrea and Ethiopia. This OAU-brokered agreement, with the support of our external partners, needs to be consolidated through the earliest possible attainment of a comprehensive peace package. In this context, the speedy deployment of the UN peace-keeping force need not be overemphasized.

Excellencies

Ladies and Gentlemen,

Thirty-seven years ago when this Continent emerged from centuries of colonialism and its legacies, African leaders, driven by a unity of purpose, and motivated by a common vision, created our Continental Organization. Indeed, that was a defining moment for our Continent and for all of us.

Clearly, throughout its existence, the Organization of African Unity has provided our Continent with the framework for a collective action, a common conscience, and a platform where the quest for ideals could be attained by the people of Africa. It is the totality of these elements that empowered us to launch the final onslaught against colonialism and apartheid. It is also a combination of these elements that have provided the driving force during the past decade to facilitate a refocusing of our vision for the Continent's socio-economic development.

A lot has been achieved by our working together in the last four decades. Our ability to overcome the multifaceted challenges has been mainly enhanced by our unity and cohesion at community, national, regional and continental levels. Whenever and wherever we have failed to forge such unity, we have had to face more complex problems.

As we enter into a new millennium, it is clear to me that we have reached a conjuncture in which we, alone, can be responsible for our destiny. Global trends in the area of development are such that we have no option but to take charge of

that destiny, through concerted collective action, clarity of purpose and a focused vision.

There is no denying the fact that we are still faced with immense difficulties and problems, some of which are of our own making. For example, the unenviable reputation that we have acquired as the Continent that generates the largest number of refugees and displaced persons, is the direct and indirect consequences of some of our own actions. And while on the issue of refugees, I would like to make special mention of the presence, in our midst, of the United Nations High Commissioner for Refugees, Madam Sadako Ogata. It is fitting that we pay a well-deserved tribute to her sensitivity and concern as well as her remarkable role in efforts aimed at alleviating the plight of African refugees.

In addition to conflicts and their consequences, our efforts at development are further seriously being undermined by the recurrence of natural disasters. Furthermore, HIV-AIDS is devastating our communities, causing more death and misery than all the casualties thus far witnessed in conflict situations, producing orphans at a dramatically-alarming rate and crippling our efforts at socio-economic development. At the same time, malaria is killing millions of our people, particularly women and children. All these problems are not beyond solution or at least containment. With firm determination, we can overcome them.

This is why the initiative launched by President Olusegun Obasanjo of Nigeria on eradicating malaria in our Continent comes at the most appropriate time. Similarly we look forward to the deliberations by the Summit on the ways and means of intensifying our efforts in combating the HIV/AIDS pandemic.

Excellencies

Ladies and Gentlemen,

Our Continent has reached a new threshold. There is a new impetus in the activities of our people, in their dispositions, their aspirations and desires. We have committed ourselves to a number of endeavours aimed at the ultimate betterment of the welfare of our people. On 9.9.99, by the Sirte Declaration, we decided to elevate the unity of our Continent by establishing an African Union.

This is another defining moment for Africa, almost reminiscent of the constellation that faced the Founding Fathers at the dawn of independence. They marshaled the courage, took the bold step, and gave reality to an ideal. This they did, however, after frank reflections, deep soul searching, and an intimate meeting of the minds and vision. Let us draw our inspiration from the Founding Fathers, at this critical juncture in the history of our Continent. This present generation of Pan-Africanists can not afford to fail our peoples and our Continent.

I thank you.

**ORGANIZATION OF
AFRICAN UNITY**

**ORGANIZAÇÃO DA
UNIDADE AFRICANA**



**ORGANISATION DE
L'UNITE AFRICAINE**

منظمة الوحدة الأفريقية

Addis Ababa - Ethiopia P. O. Box: 3243 Tel. 51 77 00 Telex: 21046 Fax: (251 1) 51 30 36

ALLOCUTION DU SECRETAIRE GENERAL DE L'OUA, S.E.
SALIM AHMED SALIM, A L'OUVERTURE DE LA 36^{ÈME}
SESSION ORDINAIRE DE LA CONFERENCE DES CHEFS
D'ETAT ET DE GOUVERNEMENT

10 Juillet 2000
Lomé (Togo)

Excellence Monsieur le Président Abdelaziz Bouteflika;

Excellence Monsieur le Président Gnassingbe Eyadema;

**Excellences Messieurs les Chefs d'Etat et de
Gouvernement et Chefs de délégation;**

**Excellence Monsieur Yasser Arafat;
Président de l'Autorité nationale de Palestine;**

**Excellence Monsieur Kofi Annan, Secrétaire général des Nations
Unies;**

**Excellence Monsieur Theo Ben Gurirab, Président de l'Assemblée
générale des Nations Unies;**

Mesdames et Messieurs les invités;

Mesdames et Messieurs,

Permettez-moi tout d'abord d'exprimer ma gratitude au général Gnassingbe Eyadema, Président de la République togolaise, ainsi qu'au Gouvernement et au peuple togolais, pour l'accueil cordial qui nous a été réservé et pour l'hospitalité typiquement togolaise qui nous a été accordée depuis notre arrivée à Lomé. Nous tenons à exprimer notre entière satisfaction pour tous les efforts qui ont été déployés pour rendre agréable et productif notre séjour à Lomé et pour que nos assises se tiennent dans une atmosphère des plus conviviales.

Au Président Abdelaziz Bouteflika, Président en exercice de notre Organisation, nous devons toute notre gratitude pour ses efforts inlassables au service de notre Organisation continentale pendant son mandat d'un an en tant que Président en exercice. Il n'a ménagé aucun effort pour promouvoir la paix et la sécurité sur le continent et pour défendre effectivement les intérêts de l'Afrique et faire connaître nos préoccupations communes. Le Président Bouteflika a en effet

consacré une bonne partie de son temps et de ses énergies aux affaires du continent. Travailler en très étroite coopération avec lui a été pour moi, personnellement, un honneur et un plaisir.

Excellences,

Messieurs les Chefs d'Etat et de Gouvernement,

Il y a exactement un an, vous étiez réunis à Alger. Au cours de cette session, vous avez pris une série de décisions d'une très grande portée et aux implications profondes pour le destin des peuples africains. A l'issue d'un examen exhaustif et franc des défis auxquels le continent était confronté, vous avez notamment affirmé, en tant que dirigeants de notre continent, votre ferme détermination à promouvoir une nouvelle culture politique permettant de promouvoir la paix, la sécurité et la stabilité, et de jeter une base solide pour mettre fin à la pratique des changements anticonstitutionnels de gouvernement.

Au moment de nous réunir ici à Lomé, un an après, nous sommes fiers du fait qu'il n'est plus tolérable d'utiliser la force ou un autre moyen anticonstitutionnel pour changer des gouvernements démocratiquement élus par nos peuples. A cet égard, je voudrais féliciter les Présidents Koumba Yala de Guinée Bissau et Tandja Mamadou du Niger, pour leur élection. Je voudrais également lancer un appel à tous nos Etats membres et à la communauté internationale dans son ensemble, pour qu'ils aident les nouveaux gouvernements de Guinée Bissau et du Niger à consolider leurs jeunes et fragiles démocraties.

Permettez-moi, à ce stade, d'adresser mes sincères et chaleureuses félicitations au Président Abdoulaye Wade du Sénégal, pour sa victoire électorale. Je voudrais par ailleurs rendre hommage au Président Abdou Diouf, pour l'élégance avec laquelle il a accepté les résultats des élections. Avant tout, nous rendons hommage au peuple sénégalais pour avoir instauré, de façon efficace et admirable, une culture démocratique dans le pays.

Depuis notre dernier Sommet, les cadres qui ont été mis en place pour promouvoir la paix dans les différentes situations de conflit ont largement fait leur preuve. Nous sommes soulagés et encouragés par l'Accord conclu à Alger sur la cessation des hostilités dans le conflit tragique entre l'Erythrée et l'Ethiopie. Cet accord parrainé par l'OUA, avec le soutien de nos partenaires extérieurs, doit être consolidé en vue de parvenir, le plus tôt possible, à un accord global de paix. A cet égard, nous ne soulignerons jamais assez la nécessité du déploiement rapide de la force de maintien de la paix des Nations Unies.

Excellences,

Mesdames et Messieurs,

Il y a trente-sept ans, alors que notre continent émergeait de siècles de colonialisme et d'héritage colonial, les dirigeants africains, mûs par un objectif commun et animés d'une même vision, créaient notre Organisation continentale. En réalité, il s'est agi d'un moment mémorable pour notre continent et pour nous tous.

Il est clair que dans son existence, l'Organisation de l'Unité Africaine a fourni à notre continent un cadre pour une action collective, une conscience commune et une plate-forme où les idéaux recherchés pouvaient être atteints par les peuples africains. Ce sont ces éléments qui, dans leur ensemble, nous ont permis de lancer l'assaut final contre le colonialisme et l'apartheid. C'est également la combinaison de ces éléments qui, au cours de la dernière décennie, a fourni la force motrice qui a permis de donner une nouvelle orientation à notre vision pour le développement socio-économique du continent.

En travaillant ensemble ces quatre dernières décennies, nous avons fait beaucoup de réalisations. Notre capacité à relever les multiples défis a été renforcée principalement par notre unité et notre cohésion aux niveaux communautaire, national, régional et continental. Quand et où nous avons failli à cette unité, nous avons eu à faire face à des problèmes plus complexes.

Au moment où nous entamons un nouveau millénaire, il me semble clair que nous avons atteint le point où nous sommes seuls responsables de notre destinée. Les orientations au niveau mondial en matière de développement sont telles que nous ne pouvons que prendre cette destinée entre nos mains, par le biais d'une action commune concertée et d'une vision claire de nos objectifs et priorités.

Le fait est établi que nous sommes toujours confrontés à d'immenses difficultés et problèmes dont certains sont causés par nous-mêmes. A titre d'exemple, la réputation peu enviable que nous avons acquise comme étant le continent qui génère le plus grand nombre de réfugiés et de personnes déplacées est la conséquence directe et indirecte de certaines de nos propres actions. S'agissant justement des réfugiés, je tiens à mentionner la présence, parmi nous, du Haut Commissaire des Nations Unies pour les réfugiés, Madame Sadako Ogata. Il est normal que nous rendions un hommage bien mérité à sa sensibilité et à son engagement, ainsi qu'à son rôle remarquable dans les efforts visant à alléger la situation tragique des réfugiés africains.

Outre les conflits et leurs conséquences, les efforts que nous déployons pour promouvoir le développement sont sérieusement compromis par la fréquence des catastrophes naturelles. Par ailleurs, le VIH/SIDA est en train de décimer nos communautés, provoquant plus de victimes et de misère que toutes les situations de conflit que nous avons connues jusqu'ici, générant des orphelins à un rythme dramatiquement alarmant et entravant nos efforts de développement socio-économique. Dans le même temps, le paludisme a fait des millions de victimes, en particulier les femmes et les enfants. Tous ces problèmes ne sont pas sans solutions, ou du moins peuvent être maîtrisés. Avec une ferme détermination, nous pouvons les surmonter.

C'est pour cette raison que l'initiative du Président Olusegun Obasanjo du Nigéria concernant l'éradication du paludisme sur notre continent vient au moment le plus opportun. Nous attendons également avec intérêt les conclusions du Sommet sur les voies et

moyens d'intensifier nos efforts dans la lutte contre la pandémie de VIH/SIDA.

**Excellences,
Mesdames et Messieurs,**

Notre continent est parvenu à un nouveau seuil. Un nouvel élan est imprimé aux activités de nos populations, à leurs attentes, à leurs aspirations et à leurs désirs. Nous avons entrepris un certain nombre d'activités visant l'amélioration du bien-être de nos populations. Le 9 septembre 1999, par la Déclaration de Syrte, nous avons décidé de promouvoir l'unité de notre continent en créant l'Union africaine. Il s'agit là d'un autre moment déterminant pour l'Afrique, qui rappelle la constellation à laquelle les Pères fondateurs ont fait face à l'aube de l'indépendance. Ils ont rassemblé leur courage, franchi le pas décisif et réalisé un idéal. Toutefois, ils l'ont fait après une réflexion franche, après un examen de conscience et une communion intime d'esprits et de vision. Inspirons-nous donc des Pères fondateurs à ce stade crucial de l'histoire de notre continent. La génération présente de panafricanisme ne peut pas se permettre de décevoir nos populations et notre continent.

Je vous remercie de votre attention.